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Mødereferat
HB-referat nr. 7/2021

24. november 2021

Hovedbestyrelsesmøde

Tid: Onsdag d. 3. november fra 10.00 til 17.00 og torsdag d. 4. november fra 9.00 til 
11.00 2021 

Sted: Kvæsthuset

Dagsorden:
1 Mødets åbning

2 Godkendelse af det åbne og fortrolige referat fra HB-mødet d. 29.-30. 
september 2021

3 Økonomiudvalget

4 Sager til beslutning:

Organisation:
4.1.1 Politisk evaluering af OK21 – regioner og kommuner (del 2)
4.1.2 Politisk evaluering af OK21 – staten
4.1.3 Lønstrukturkomiteen: Formål og hovedindsatser
4.1.4 OK21: Rammer for genindmeldelse
4.1.5 OK21: Genopfyldning af Garantifonden via ”alternative” 

finansieringskilder
4.1.6 Folkemødet 2022

Fag:

Samfund:

5 Sager til drøftelse:
Organisation:

Fag:

Samfund:
5.3.1 Den aktuelle politiske situation 
5.3.2 Forhandlingssituationen 
5.3.3 FH generelt 
5.3.4 Orientering ved den adm. direktør 

6 Eventuelt
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Medlemmer af hovedbestyrelsen:
DSR's formand Grete Christensen
DSR's 1. næstformand Anni Pilgaard
DSR’s 2. næstformand Dorthe Boe Danbjørg
Kredsformand for Kreds Hovedstaden Kristina Helen Robins
Kredsformand for Kreds Sjælland Helle Dirksen
Kredsformand for Kreds Syddanmark John Christiansen
Kredsformand for Kreds Midtjylland Anja Toftbjerglund Laursen
Kredsformand for Kreds Nordjylland Jytte Wester
Kredsnæstformand for Kreds Hovedstaden Signe Hagel Andersen
Kredsnæstformand for Kreds Sjælland Ulla Birk Johansen
Kredsnæstformand for Kreds Syddanmark Helle Kruse Hansen
Kredsnæstformand for Kreds Midtjylland Bente Alkærsig Rasmussen
Kredsnæstformand for Kreds Nordjylland Christina Windau Hay Lund
Formand for Lederforeningen i DSR Irene Hesselberg
Formand for SLS Julie Bjerg Jakobsen

Om mødedeltagere:
Anja Toftbjerglund Laursen deltog virtuelt i hele HB-mødet. Kristina Helen Robins deltog 
virtuelt i anden dagen af HB-mødet

1 Mødets åbning
Formanden bød velkommen og konstaterede HB’s beslutningsdygtighed. 

Formanden gav stor tak til Jytte Wester i anledning af, at Jytte efter 20 år trækker sig tilba-
ge som formand for de nordjyske sygeplejersker.

Formanden nævnte samtidig, at mødet markerer afslutningen på en HB-periode, da 
KB/LF-valget vil give nye medlemmer af kredsenes og Lederforeningens formandskaber 
og dermed også en ny sammensætning af HB. 

2 Godkendelse af det åbne og fortrolige referat fra HB-mødet d. 29.-30. sep-
tember 2021

Deadline for bemærkninger til referatet er sat til d. 11. november 2021, dvs. senere end 
afviklingen af HB-mødet.

3 Økonomiudvalget

4 Sager til beslutning:

Organisation:
4.1.1 Politisk evaluering af OK21 – regioner og kommuner (del 2)
Indstilling:
 HB gennemfører en politisk evaluering af anden del af OK21 fra forhandlingerne i 

Forligsinstitutionen og frem til konfliktens ophør på det regionale og kommunale 
område.
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Motivering
HB evaluerede på sidste HB-møde første del af OK21, dvs. perioden fra den ekstraordi-
nære kongres i maj 2020 og frem til resultatet af den første urafstemning, som forelå d. 
25. marts 2021.  
 
På dette møde skal HB evaluere den anden del af OK21, dvs. perioden fra forhandlinger-
ne i Forligsinstitutionen og frem til konfliktens ophør efter regeringsindgrebet. 

Målet med evalueringen er at se fremad og samle den læring, som er generel, og som vi 
kan tage med videre både ift. DSR’s generelle virke og ifht. de kommende forhandlinger 
ved OK24.

Behandling på mødet
Formanden motiverede sagen. Formanden mindede blandt andet om, at 
sagsfremstillingen indeholder en kort opsamling fra evalueringens del 1, som dagens 
drøftelse kunne tage udgangspunkt i. 

Som i del 1 kan den politiske evaluering af del 2 inddeles i tre temaer:
 Omgivelserne: Omgivelserne har haft stor indflydelse på OK21-forløbet, herunder ikke 

mindst de sociale medier og den til tider ’hårde interne tone’, og at Coronasituationen 
betød, at HB’s møder fortrinsvist blev afholdt som virtuelle møder m.m.

 Fakta vs. følelser: Dialogen og kommunikationen med medlemmerne og i 
offentligheden har båret præg af ofte at være hentet enten i fakta eller i følelser og 
dermed ikke ’gå i samme retning’.

 Alliancer og bevægelser: Under OK21-forløbet har der været forandringer i DSR’s 
alliancer. Samtidig er der opstået nye bevægelser, bedst eksemplificeret ved 
Foreningen af Danske Sygeplejersker.

Herudover blev følgende bemærkninger nævnt:
 Det er godt, at vi med disse politiske evalueringer får en fælles opmærksomhed på de 

mange bump, der har været på vejen.  
 Kan ansvaret bredes mere ud, så det ikke kun er formanden, der skal stå fast, når de 

mange (kritiske) spørgsmål kommer til forhandlingerne?
 Vi skal huske, at patientforeninger og organisationer som fx Kvinfo har støttet op 

under OK-forløbet.
 Det er vigtigt med god og bred medlemsinddragelse samt klar kommunikation. 
 OK21-forløbet har båret præg af, at vores nærmeste alliancepartnere valgte ikke at 

støtte op om vores sag. Efterfølgende har mange fagforbund derimod argumenteret 
for, at Lønstrukturkomiteen netop bør vende blikket i retning af deres faggruppe.

 Hvordan står Sundhedskartellet fremover?

Formanden takkede for anden del af den politiske evaluering af OK21 fra 
forhandlingerne i Forligsinstitutionen og frem til konfliktens ophør på det regionale 
og kommunale område.
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4.1.2 Politisk evaluering af OK21 – staten
Indstilling:
 HB gennemfører en politisk evaluering af OK21 på det statslige område fra 

forberedelserne frem til resultatet af urafstemningen.

Motivering
OK21 på det statslige område blev officielt tilendebragt ved HB’s beslutning om at god-
kende det samlede CFU-forlig. Den endelige beslutning om godkendelse blev truffet på 
baggrund af resultatet af den vejledende urafstemning d. 25. marts 2021. 433 statslige 
medlemmer stemte ved den vejledende urafstemning (40,5%) og der var 66,5%, der 
stemte ja til resultatet.

Målet med evalueringen er at se fremad og sætte fokus på, hvad der fungerede godt ved 
OK21, og hvad der kan gøres endnu bedre ved de kommende forhandlinger. Hvordan 
kommer vi videre? Er der ting, der kan gøres enklere? Og er der ting, som ikke fungere-
de/ikke blev brugt og derfor ikke er nødvendige fremover? 

Behandling på mødet
2. næstformanden motiverede punktet. 

2. næstformanden nævnte blandt andet, at forløbet omkring OK21-processen på statens 
område denne gang indeholdt en lidt anden medlemsinddragelse end ved tidligere OK-
forløb på statens område. Fx blev der udsendt et kravkatalog, ligesom praksis er på 
Sundhedskartellets område. Samtidig var det værd at bemærke, at stemmeprocenten var 
høj.

2. næstformanden nævnte også nogle af erfaringerne fra evalueringen af OK21 i CO10’s 
bestyrelse. 

Herudover indgik blandt andet følgende i drøftelsen:
 Det statslige område er kendetegnet ved at være forskellig fra de øvrige OK-områder 

for sygeplejerskerne: På statens område er sygeplejerskerne en lille faggruppe. 
Samtidig er grupperne meget heterogene.

 Det var godt med en stor medlemsinddragelse på netop statens område. Dette lagde 
grunden til den høje stemmeprocent. 

 På det statslige område er det vigtigt at ’starte forfra’ hver gang, så medlemmerne 
kommer tæt på formuleringen af krav og prioriteringerne. 

 CO10’s evaluering forholder sig også til forskellen i lønudviklingen på det 
kommunale/regionale område og det statslige område, hvor den centralt aftalte 
lønudvikling i staten er betydeligt mindre end den tilsvarende i kommunerne og 
regionerne. Vi er enige om, at det er stort problem, og at det skal adresseres af CFU’s 
Forhandlingsudvalg frem mod OK24.

2. næstformanden takkede for den politiske evaluering af OK21 på statens område.

4.1.3 Lønstrukturkomiteen: Formål og hovedindsatser 
Referatet af dette punkt er fortroligt og fremgår derfor af et særskilt referat. 
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4.1.4 OK21: Rammer for genindmeldelse
Indstilling:
 At HB beslutter, at betingelse for genindmeldelse efter udmeldelse fra d. 28. august 

2021 (dagen efter konfliktens afslutning) suppleres med efterbetaling af konfliktkontin-
gent. 

Baggrund
Dansk Sygeplejeråds hovedbestyrelse besluttede ifm. OK08, at hvis medlemmer meldte 
sig ud i perioden, hvor der skulle betales konfliktkontingent, var det en betingelse for en 
senere genindmeldelse, at der skulle ske efterbetaling af det konfliktkontingent, der som 
følge af udmeldelsen i 2008 eller senere ikke var blevet betalt. 

Kongressen har besluttet, at medlemmer af DSR skal bidrage økonomisk til opbygning af 
Garantifonden med indbetaling af strejkekontingent. 

Det er vigtigt for fællesskabet i DSR, at dem, der allerede er medlem, oplever, at hvis tidli-
gere medlemmer senere melder sig ind igen, vil de skulle bidrage økonomisk på lige vilkår 
med andre medlemmer. 

Behandling på mødet
Formanden motiverede sagen. 

HB behandlede punktet. 

Formanden konkluderede, at HB godkendte indstillingen om, at betingelse for 
genindmeldelse efter udmeldelse fra d. 28. august 2021 (dagen efter konfliktens 
afslutning) suppleres med efterbetaling af konfliktkontingent.

4.1.5 OK21: Genopfyldning af Garantifonden via ”alternative” finansieringskilder
Indstilling:
 HB nedsætter en arbejdsgruppe med 1-2 politiske repræsentanter fra hver kreds og 

Lederforeningen, som skal udarbejde et idekatalog vedr. genopfyldning af Garantifon-
den via ”alternative” finansieringskilder (lotterier, indsamlinger mv).

Motivering
HB har givet kongrestilsagn om, at der skal undersøges alternative muligheder for genop-
fyldning af Garantifonden, for derigennem at reducere medlemmernes konfliktkontingent. 

Behandling på mødet
Formanden motiverede sagen.

HB behandlede punktet. 

Det blev i drøftelsen understreget, at gruppen ’kun’ har fokus på de alternative 
finansieringskilder, dvs. ikke prioriteringer inden for DSR’s økonomi, salg af DSR’s aktiver 
m.v. 

Formanden konkluderede, at HB tiltrådte indstillingen om at nedsætte en 
arbejdsgruppe med 1-2 politiske repræsentanter fra hver kreds, som skal udarbejde 
et idekatalog vedr. genopfyldning af Garantifonden via ”alternative” 
finansieringskilder (lotterier, indsamlinger mv).
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4.1.6 Folkemødet 2022
Indstilling:
 HB beslutter, at DSR deltager på Folkemøde 2022 som en del af Det Fælles 

Sundhedstelt.   

Motivering
Folkemødet på Bornholm afholdes d. 16.-19. juni 2022. 

Formålet med DSR´s deltagelse på folkemødet er:
 Dels at udvide samarbejdsfladerne til DSR’s interessenter samt nye interessenter i 

netværket af politikere, embedsmænd, organisationer mm. 
 Dels at udbrede kendskabet til DSR’s politiske budskaber og vise, at DSR er synlige 

på Folkemødet – over for medlemmer, der deltager, generelt via de sociale medier 
mv. 

Behandling på mødet
1. næstformanden motiverede sagsfremstillingen.

HB drøftede punktet

1. næstformanden konkluderede, at HB tiltrådte indstillingen om, at DSR deltager 
på Folkemøde 2022 som en del af Det Fælles Sundhedstelt.   

Fag:

Samfund:

5 Sager til drøftelse:
Organisation:

Fag:

Samfund:
5.3.1 Den aktuelle politiske situation (mundtligt dagsordenspunkt)
Punktet er et mundtligt dagsordenspunkt uden skriftlig sagsfremstilling. Følgende blev 
nævnt under drøftelsen af punktet:

Foreningen af Danske Sygeplejerskers manifest
HB drøftede manifestet, der var blevet tilsendt og offentliggjort samme morgen. HB 
drøftede blandt andet, hvordan DSR skal ’kvittere’ for henvendelsen og manifestet. 

Der var i HB enighed om, at DSR skal ’tale ind i’ manifestet på samme måde, som DSR 
taler ind i de mange andre aktiviteter (arrangementer, borgerforslag m.m.) rettet mod at 
opnå ligeløn. 

Regeringens udspil. Tættere på II - Sundhed, uddannelse og lokal udvikling
HB drøftede regeringens udspil om blandt andet nærhospitaler og bedre lægdækning. Der 
var i HB bred opbakning til formandens linje i pressedækningen af udspillet.
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Brug af DSR-emblem i valgkampen til Kommunal- og regionsvalget d. 16. november
Der er kandidater til valget til byråd og regionsråd, som har valgt at bruge DSR-emblemet 
i deres valgkamp. HB drøftede retningslinjerne for dette. 

Status: Valget til KB og Lederforeningens bestyrelse
HB drøftede status på valget til KB og LF. Der var bred enighed om, at det er vigtigt med 
en høj stemmeprocent.

5.3.2 Forhandlingssituationen 

FEA og fleksibilitetsaftaler
Formanden nævnte, at der i øjeblikket er stor opmærksomhed fra medlemmerne på, hvor-
dan DSR agerer i forhold til FEA-dagsordenen. Lige nu er status, at to kredse har opsagt 
FEA-aftaler begge begrundet i konkrete og aktuelle uoverensstemmelser. 

Formanden understregede behovet for at informere hinanden på tværs af kredsene, så vi 
er i stand til at svare når der henvises til løsninger andre steder. Samtidig mindede for-
manden om behovet for, at kredsene orienterer Juridisk Videnscenter i sådanne sager. 

HB drøftede FEA og fleksibilitetsaftalerne. 

I drøftelsen indgik blandt andet følgende bemærkninger:
 Arbejdet med FEA og fleksibilitetsaftaler er dilemmafyldt.
 Der er tegn på, at der sker noget på arbejdsgiversiden – de er ved at erkende proble-

mets størrelse. 
 Det er vigtigt, at kredsene – så hurtigt som muligt efter KB-valget – drøfter deres 

respektive arbejder vedr. FEA og fleksibilitetsaftaler. 
 Vi skal huske på, at det ikke alle steder er FEA, der er løsningen. 

5.3.3 FH generelt 
Punktet blev grundet tidsmangel ikke drøftet.

5.3.4 Orientering ved den adm. direktør
Der tages ikke referat af dette punkt på dagsordenen. 

6. Eventuelt 

Mødet blev afsluttet kl. 13.00 d. 30. september 2021.

Referat godkendt på HB-møde XX

Grete Christensen

Anni Pilgaard
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Dorthe Boe Danbjørg

 /Lars Pram

Referent: Mads Jensbo


